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Zvýšení počtu registrací bylo taženo 
především firemními zákazníky, u nichž vzrostl 
objem dodávek ze 140 938 vozů na 167 315 aut, 
tedy o 18,7 %, zatímco u soukromníků to bylo 
jen z 51 149 na 54 107 aut, tedy o 5,8 %. Podíl 
firemních aut tak už dosáhl 75,6 % proti 24,4 % u 
soukromé klientely. 

Analýza společnosti Pricewaterhouse 
Coopers nepočítá s tím, že by letos byl splněn 
cíl snížení inflace ke 2 %, protože většina jejích 
klientů naznačuje zdražování své produkce. 
Je třeba počítat i s pokračujícím poklesem 
vývozu vzhledem k ekonomickým problémům 
v  Německu, jakožto hlavním obchodním 
partnerovi. K  tomu se přidává přetrvávající 
negativní index důvěry v  ekonomiku u 
podnikatelů i domácností. 

Výrobci jsou nyní schopni dodávat automobily 
v kratších dodacích lhůtách a bez zásadních 
problémů. Pokud nedojde k  mimořádným 
okolnostem v dodavatelském řetězci budou 
i nadále převažovat problémy na straně 
spotřebitelů. Stále přetrvávající opatrnost bude 
bránit návratu prodeje nových aut na úroveň 
z před covidových let. PwC proto pro rok 2024 
očekává mírný pokles registrací na úroveň mezi 
200 000 až 220 000 vozidel.

Víc na str. 10

Relativně úspěšný rok, ale…

Podle slov tajemníka Svazu dovozců 
automobilů Josefa Pokorného byl loňský rok 
konečně relativně úspěšný s  meziročním 
nárůstem registrací nových osobních aut o 
15,27 % na 221 422 vozů. Zdaleka ale nebyla 
dosažena předcovidová úroveň. Navíc byl 
meziroční růst dán odloženou poptávkou, kdy 
byly uspokojovány objednávky z předchozích 
tří let poznamenaných výpadky v dodávkách 
a ve výrobě. Výsledek proto ne zcela odráží 
ekonomickou situaci s poklesem HDP a i nadále 
vysokou mírou inflace. V posledních měsících roku 
2023 také došlo k nárůstu prodeje dražších aut, 
který byl vyvolán koncem možnosti daňových 
odpočtů pro auta s cenou nad 2 miliony Kč. 
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Renault Scenic E-Tech 100% elektrický lze objednávat
Kompaktní multivan Renault Scenic 

E-Tech 100% elektrický byl představen 
v září 2023 na veletrhu IAA Mobility v 
Mnichově. Je navržen s ohledem na 
rodiny a jejich potřebu cestovat. Jde 
o elektricky poháněný vůz s mnoha 
intuitivními technologiemi. Vystihuje 

cíl skupiny Renault stát se výrobcem 
automobilů nové generace umožňujícím 
spravedlivý přechod na elektrickou 
mobilitu. Scenic E-Tech 100% elektrický je 
nový druh rodinného elektromobilu - lehčí 
(verze Techno Long range má hmotnost 
1850 kg) a kompaktnější (délka 447 cm). 
Je postaven na platformě AmpR Medium 
(dříve CMF-EV), má rovnou podlahu a 
rozvor 278 cm. Zavazadlový prostor má 
objem 545 l. K pohonu slouží elektromotor 
o výkonu 160 kW (220 k) s akumulátorem 87 
kWh umožňujícím dojezd až 625 km a DC 
rychlodobíjení výkonem až 150 kW. Cena 
začíná na 1 085 000 Kč za verzi Evolution 
long range (87 kWh). Nejprodávanější 
verze Techno je k dispozici za 1 150 
000 Kč. Vyrábí se ve Francii v továrně 
Ampere Electricity Douai a první dodávky 
zákazníkům budou zahájeny na přelomu 
jara a léta 2024.
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Citroën ë-Berlingo v modernizované podobě
Když před 27 lety Citroën uvedl na 

trh Berlingo, vytvořil tak nový segment 
v němž spojil vlastnosti malé dodávky 
s charakteristikou minivanu, což při velmi 
příznivé ceně zákazníci přijali s nadšením. 
Současná generace získala ocenění 
AutoBest 2019 - Best Buy Car of Europe. 
V  modernizované podobě ë-Berlingo 
přijímá novou estetickou identitu značky s 
oválným logem. K tomu se přidávají nové 
světlomety. Elektrické Berlingo přichází na 
trh ve dvou velikostech: M s  délkou 440 
cm a XL dlouhou 475 cm. Zavazadlový 
prostor pojme 775 až 4000 l v závislosti 
na verzi, v dlouhé verzi mohou být za 
příplatek dvě sedadla ve třetí řadě.. V 
interiéru je přepracovaná přístrojová 
deska s novým 10'' centrálním displejem 

pro nový informační systém My Citroën 
Drive Plus. S novou podobou, která bude 
uvedena na jaře, se Berlingo v Evropě 
rozloučí se spalovacími motory. Místo nich 
bude používat elektromotor o výkonu 
100 kW (136 k) ve spojení s 50 kWh LFP 
akumulátorem pro dojezd 320 km. 



slevy kvůli udržení dynamiky prodeje. Rovněž 
BYD sáhl ke slevám a jeho dodávky ukazují, že 
snížení cen funguje a čínské společnosti stojí za 
zvýšení podílu na trhu.

Produkce Tesly vloni dosáhla 1,846 milionu 
elektromobilů, ve 4. čtvrtletí to bylo rekordních 
494 989  vozidel. I v tomto ohledu již zaostala za 
BYD. Ten už ve 3. čtvrtletí vyrobil víc elektromobilů 
než Tesla, nicméně tehdy ještě zaostal v prodeji.

Továrna v Šanghaji dodala v roce 2023 947 
000 vozidel, tedy 51,3 % celkové produkce Tesly 
při 33% nárůstu objemu výroby. Míra lokalizace 
komponent používaných v Šanghaji přesáhla 
95 %. Na čínský trh dodala 600 000 elektrických 
vozidel.

Na globálním trhu Tesla a BYD bojují o vedoucí 
pozici. Agresivně se snaží rozšířit výrobní kapacity, 
objem prodeje i použití technických inovací. 
Společnost BYD plánuje vybudovat výrobní 
základnu v Maďarsku a tím obejít hrozící cla EU. 

Tesla už má výrobní závod v Německu.

BYD směřuje před Teslu
Tesla si v roce 2023 udržela vedoucí postavení 

mezi výrobci elektromobilů, ale čínský BYD ji už 
ve čtvrtém čtvrtletí předstihl. Tesla dodala 1,809 
milionu vozů, takže nedosáhla cíl Elona Muska 2 
miliony vozidel a meziroční růst o 38 % je menší, 
než jeho cílových 50 %.

Společnost BYD uvedla, že dodávky jejích 
elektromobilů a plug-in hybridů vloni vzrostly o 
61,9 % na 3,02 milionu vozidel. Z toho 1,57 milionu 
představovaly elektromobily s akumulátory a 1,4 
milionu plug-in hybridy. BYD za poslední čtvrtletí 
dodal 945 000 vozů, z čehož čistě elektrických 
bylo 526 409. Tesla za stejné období prodala 484 
507 elektromobilů, takže BYD prodal o 8 % víc 
elektromobilů.

BYD a Tesla na elektrických vozidlech 
vydělávají peníze, zatímco většina jejich 
konkurentů nikoliv. Investoři však čekají na 
hospodářské výsledky Tesly za čtvrté čtvrtletí 
aby viděli, jak velkou část jejího zisku ubraly 
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Kia Sorento s novým vzhledem i technikou
Kia osvěžila podobu SUV Sorento. 

Aktuální čtvrtá generace přišla na trh na 
podzim 2020. Nejmarkantnější novinky jsou 
na přídi, kde se logo přesunulo z masky 
chladiče na kapotu a nové vertikální 
světlomety jsou odděleny od mřížky. 
Vrcholnou volbou pohonu zůstává plug-

in hybrid v  kombinaci s pohonem všech 
kol. V nabídce jsou nadále i plně hybridní 
verze a turbodiesel 2,2 l, které se nabízejí 
pro pohon všech nebo předních kol. 
Oba hybridy používají zážehový motor 
1,6 l turbo T-GDI. Nejvýraznější změnou v 
interiéru je nový design přístrojové desky. 
Dotykový displej narostl na 12,3“ stejně 
jako přístrojový štít. Pod displejem je nová 
vícerežimová řídicí jednotka se dvěma 
otočnými ovladači a řadou senzorových 
tlačítek pro přímý přístup k nejdůležitějším 
funkcím infotainmentu a klimatizace. 
Mezi nové technologie patří rozpoznávání 
otisků prstů, pomocí nichž lze aktivovat 
individuální profil řidiče a spouštět motor. 
Kia Sorento je k dispozici s pěti, šesti nebo 
sedmi sedadly. V České republice jej bude 
možné objednávat v průběhu prvního 
čtvrtletí 2024.
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Americká auta mají stále větší výkon
Americký úřad pro životní prostředí EPA zveřejnil 

roční výsledkovou tabulku palivové efektivity nových 
vozidel ve Spojených státech. V modelovém roce 
2022 klesly průměrné emise CO2 pro všechna nová 
vozidla o 6 g/km na 209 g/km, což je nejnižší hodnota, 
jaká kdy byla naměřena. Skutečná spotřeba paliva 
vzrostla na novou rekordní úroveň 26 mpg, tedy 
9,0 l/100 km. Od modelového roku 2004 se emise 
CO2 snížily o 27 %, neboli 76 g/km, a spotřeba 
paliva se snížila o 3,2 l/100 km. EPA předpokládá, 
že v modelovém roce 2023 se spotřeba sníží na 
26,9 mpg, tedy 8,7 l/100 km, a to především díky 
zvýšení prodeje elektromobilů. Ovšem průměrné 
emise CO2 a spotřeba paliva u vozidel na benzin 
se od roku 2015 téměř nezlepšily. EPA konstatuje, že 
vozidla, která američtí spotřebitelé upřednostňují, 
jsou stále větší a těžší. Pickupy a SUV tvořily 73 % 
prodeje, přičemž průměrné auto z roku 2022 mělo 
259 k (190 kW) a očekává se, že tato hodnota za 
rok 2023 vzroste na 272 k (200 kW).



nestojí na vlastních nohou, ale závisí na vládních 
dotacích. Tam, kde nejsou finance a investice 
do dobré nabíjecí infrastruktury, se prodává jen 
pár elektromobilů."

Jak oznámil Svaz německého automobilového 
průmyslu VDA, v loňském roce sjelo z montážních 
linek v Německu 4,1 milionu vozů. To bylo o 
18 % víc než v roce 2022. Výroba v roce 2022 
ovšem byla kvůli problémům dodavatelských 
řetězců, zejména kvůli nedostatku čipů, jen 
velmi omezená a konečný výsledek byl velmi 
slabý. Loňská produkce byla stále hluboko 
pod předcoronavirovou úrovní - v roce 2023 se 
vyrobilo o 12 % aut méně než v roce 2019.

Trh s ojetými vozy se v Německu v posledních 
měsících roku dostal pod tlak s prodlužujícími se 
dobami prodeje a poklesem cen. Přesto bylo 
6,03 milionu aut s převodem vlastnictví podle 
KBA o 7 % víc než v roce 2022.

Růst registrací na německém trhu

Počet registrací nových osobních aut 
v Německu vloni mírně vzrostl nad úroveň roku 
2022, ale stále je daleko od předcovidové úrovně. 
Podle údajů KBA přinesl rok 2023 meziroční nárůst 
o 7,3 % na 2 844 609 nových registrací. To ale 
znamená, že byly 17 % pod průměrem za pět 
předkrizových let 2015 až 2019. 

Výrazně se zvýšil počet registrací firemních 
zákazníků, zatímco soukromých vozů bylo 
nově registrováno méně než v roce 2022. Podíl 
firemních vozů na nových registracích vzrostl na 
67,1 %.

Podle KBA bylo v roce 2023 nově zaregistrováno 
524 000 čistě elektricky poháněných vozů, což 
znamenalo nárůst o 11,4 % ve srovnání s rokem 
2022 a podíl na všech registracích nových vozů 
18,4 % (v roce 2022 to bylo 17,7 %). Podíl aut na 
benzin byl s 34,4 % vyšší než v předchozím roce 
(32,6 %). Také podíl aut na naftu se mírně zvýšil, 
ale ne tolik jako celý trh, takže jejich tržní podíl 
klesl ze 17,8 % na 17,1 %. Průměrné emise CO2 
všech prodaných vozů se ve srovnání s rokem 
2022 zvýšily o 4,9 % ze 109,6 na 114,9 g/km. Kýžený 
efekt plynoucí z nárůstu registrací elektromobilů 
se tedy nekoná.

Poradenská společnost EY předpokládá, 
že elektromobily už nebudou motorem růstu 
německého trhu: „Trh s elektromobily ještě 
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Zahájena výroba vozidel Renault Trucks E-Tech
Výroba těžkých elektricky poháněných 

nákladních vozidel Renault Trucks T E-Tech 
a C E-Tech byla spuštěna v továrně 

v Bourg-en-Bresse. Řada elektricky 
poháněných vozidel Renault Trucks 
je nejširší na evropském trhu - pokrývá 
všechny městské a regionální aplikace v 
rozmezí od 650 kg do 44 t. Vozy T E-Tech 
a C E-Tech s celkovou hmotností 44 t lze 
objednat v konfiguraci tahač 4x2 a 6x2 s 
rozvorem 3900 mm nebo podvozek 4x2, 
6x2 a 8x4 s výběrem z 11 rozvorů od 3900 
do 6700 mm. Mohou být vybaveny dvěma 
nebo třemi elektromotory s výkonem až 
490 kW (660 k). Vozy lze vybavit čtyřmi až 
šesti akumulátory s kapacitou 390 až 540 
kWh pro dojezd až 300 km. Akumulátory 
se články od Samsung SDI montují v 
belgickém Gentu v závodě Volvo Trucks.

Nabídka paliv u čerpacích stanicích OMV v ČR
Nabídka paliv prodávaných na 

čerpacích stanicích OMV v České 
republice od ledna 2024 zahrnuje i 
nadále základní paliva a prémiová paliva 
MaxxMotion. Změna pro řidiče se týká 
základního benzinu OMV Natural 95 a 
benzinu OMV MaxxMotion 95, které se 
nyní prodávají v kvalitě E10 s obsahem 
bioetanolu nepřevyšujícím 10 % z celkového 
objemu. Složení prémiového 
benzinu MaxxMotion 100Plus, 
vyví jeného, vyráběného 
a výhradně dováženého 
pro čerpací stanice OMV v 
České republice z rafinerie 
OMV v  Rakousku, zůstává 
beze změny. Tento prémiový 
benzin neobsahuje bioetanol, 
příměs (E5) zde tvoří vysoce 

kvalitní biosložka ETBE, která má na všechny 
parametry chodu motoru pozitivní vliv. 
„Majitelům automobilů se staršími motory 
na benzin doporučujeme, aby si ověřili, zda 
je pro jejich vozidlo vhodné použití paliva 
E10. Pokud tomu tak není, doporučujeme 
jim používat OMV MaxxMotion 100Plus,“ 
uvádí marketingový manažer OMV Česká 
republika Michal Janda.



samostatného Svazu dovozců automobilů (SDA), 
aktivně se podílel na založení Svazu průmyslu a 
dopravy, řadu let byl členem představenstva 
Hospodářské komory ČR a Rady vlády pro BESIP. 
Dodnes je aktivní v oblasti analýz a zdrojem 
nesmírně zajímavých statistických podkladů v 
oblasti automobilového průmyslu.

Antonín Šípek slaví 75 let
V úterý 2. ledna se dožil 75 let bývalý 

dlouholetý ředitel sekretariátu Sdružení 
automobilového průmyslu (AutoSAP) Ing. Antonín 
Šípek. V automobilovém průmyslu někdejšího 
Československa a následně České republiky byl 
činný více než čtyři desetiletí. Vystudoval Strojní 
fakultu ČVUT obor motorová vozidla a od roku 
1972 pracoval jako vědeckotechnický pracovník 
ve Státní zkušebně 211, kde se zabýval vývojem a 
zkouškami nových typů nákladních automobilů, 
autobusů a přípojných vozidel, včetně vojenské 
kolové techniky. Byl členem hodnotitelské komise 
pro osobní automobily a motocykly při ÚVMV 
Praha. Mezi lety 1983 až 1989 pracoval v odboru 
technického rozvoje na generálním ředitelství 
Československých automobilových závodů (ČAZ) 
a následně v kombinátu Automobilový průmysl. 
Spolupracoval s dovozci automobilů při vzniku 

více na 
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ročníku ankety Auto roku 2024 v České republice 
připravuje pořádající Svaz dovozců automobilů 
na úterý 6. února 2024 v pražském Paláci kultury.

Př i výběru finalistů většina porotců 
jednoznačně preferovala velká a drahá auta 

nabízející vrcholné technologie. 
Finalisty jsou: BMW řady 5 s délkou 
5060 mm a cenou od 1 467 700 
Kč, Hyundai Ioniq 6 s  čistě 
elektrickým pohonem, délkou 
4855 mm a cenou od 1 159 990 
Kč, Kia EV9 s čistě elektrickým 
pohonem,  délkou 5010 mm 
a cenou od 1  949  980 Kč, 
Mercedes-Benz třídy E s délkou 
4949 mm a cenou od 1 519 760 
Kč a Subaru Crosstrek s délkou 
4480 mm a cenou od 880 000 Kč.

Auto roku 2024 ve finále
Porotci ankety Auto roku 2024 v ČR začali 

rok 2024 testem v hotelu Čertousy v Horních 
Počernicích. K dispozici měli pět finalistů v 
různých motorizacích (pokud jsou v nabídce) a 
konfiguracích. Slavnostní vyhlášení výsledků 30. 
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Co také ukázaly statistiky
Nejvíc vozů soukromníkům dodaly značky 

Škoda (9690 aut), Hyundai (9186), Toyota (6502), 
Dacia (4681), Kia (3844) a SsangYong (2176 aut). 
Největší podíl firemních vozů v registracích 
vykázaly značky Chrysler, Rolls-Royce, smart, 
Bentley, Lamborghini, Ferrari a Aston Martin… 
Mezi velkými výrobci to byly prémiové značky 
Audi (94,2 %), Land Rover (92,5 %), BMW (92,3 %) a 
Mercedes-Benz (91,3 %). Pro Volkswagen to bylo 
90,8 % a značku Škoda 87,5 % registrací. Naopak 
nejmenší podíl firemní klientely vykazují Suzuki 
(29,1 %), SsangYong (31,4 %) a Mitsubishi (32,6 %).

Loňský rok byl mimořádně úspěšný pro 
dovozce čínských aut MG, který víc než 
zpětinásobil objem prodeje (+536 %), a Teslu 
(+443 %). Výrazné zvýšení počtu registrací stojí 
za zmínku i u Alfy Romeo (+128 %), Lexusu (+70 %), 
Subaru (+55 %) a Suzuki (+53 %). Solidní nástup 
vykázala i značka Ineos. Naopak největší propad 
prodeje z velkých výrobců vykázaly Opel (-34 %) 

a Seat (-25 %), ovšem hluboko v mínusu zůstaly 
mj. i Citroën, Jeep, Ford, Cupra, Honda a Dacia. 
U některých z nich byl ovšem prodejní výsledek 
ovlivněn nedostatkem vozů.

Podíl aut na benzin s počtem 146 676 dosahuje 
66,24 % (v rámci EU už je jen poloviční). Podíl vozů 
na naftu je stabilních 25 % s 55 556 registracemi, 
přičemž tato hodnota by mohla být i vyšší, pokud 
by bylo k dispozici víc modelů se vznětovými 
motory. Jenže ty kvůli emisním normám pozvolna 
mizí z nabídky a nahrazuje je hybridní pohon. 
Ten (s mild hybridy, plně hybridní i s dobíjením) 
narostl o 42,5 % na 40 804 vozů a dosáhl podíl 
18,4 % (pozn.: vozy MHEV a HEV jsou ovšem ve 
statistikách SDA započteny k vozům na benzin 
resp. naftu, SDA samostatně vyhodnocuje jen 
PHEV). 

Emise CO2 u nových aut meziročně klesly 
zanedbatelně ze 138 na 137 g/km, což je nejvyšší 
hodnota v celé EU. K cílové hodnotě EU, tedy 95 
g/km, máme tedy hodně daleko.

Podíl čistě elektricky poháněných vozidel, 
kterých bylo nově registrováno 6640, se zvýšil z 2 
% na 3,4 %, nicméně v porovnání se zeměmi, kde 
je jejich prodej dotován, je velmi malý (průměr 
EU je 16 %).

Registrace vozidel s pohonem 4x4 narostly 
meziročně téměř o 12  000 na 52  379 aut, 
takže jejich podíl se zvýšil už na 24,56 %, což je 
celoevropský unikát.
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který kopíroval snížení ceny u nových modelů. 
Takže zatímco v prosinci 2012 se Tesla Model 3 
prodávala za 1,19 milionu korun, v posledním 
měsíci loňského roku to bylo jen 847 000 korun. 
Pokles tak činí závratných 341 000 korun,“ uvedla 
konkrétní čísla Karolína Topolová. U Škody Enyaq 
nebyl tento rozdíl zdaleka tak výrazný (o 194 
000 Kč), celkově byly loni nabízené Enyaqy s 
mediánovou cenou 1,2 milionu Kč o dost dražší 
než Tesly. 
Nejvíce nabízeným autem je už tradičně 
Škoda Octavia (8001 vozů), která meziročně 
při prakticky stejném stáří 9,8 roku i nájezdu 
kolem 184 000 km výrazně podražila – předloni 
v prosinci byla střední nabídková cena 189 000 
Kč, loni v prosinci o 15 000 vyšší - 194 050 Kč. 
Naopak u druhé Škody Fabia zaznamenaly 
statistiky cenový pokles ze 105 000 na 89 500 
Kč, o 6000 na 369 000 Kč zlevnila i třetí Škoda 
Superb. Čtvrtý Volkswagen Golf se však nabízel 
dráž o 10 000 (za 159 000 Kč) a další v pořadí 
Passat přidal stejnou sumu na 230 000 Kč. 

Ojetých aut na trhu meziročně přibylo
Nabízených ojetých aut vloni přibylo. Vyplývá to 
z analýzy celého sekundárního trhu, provedené 
experty AAA Auto, největšího prodejce ojetých 
vozů v ČR.
Co se týče prosince, v něm počet inzerovaných 
aut meziměsíčně výrazně klesl, a to o 20 000 kusů 
na 108 000 ze 88 164). V meziročním srovnání 
mezi prosincem 2022 a 2023 však vidíme 
opačný trend. Zatímco předloni prodávající 
na sekundárním trhu nabízeli 83 393 automobilů, 
minulý měsíc jich bylo o 5000 víc. Vyšší, a to o 
12 000 Kč, byla také střední (mediánová) cena, 
která se ustálila na 212 000 Kč. Zajímavé je, že 
nájezd 156 000 km i střední věk 10,4 roku zůstaly 
beze změny. 
Ze statistik vyplývá, že čeští spotřebitelé stále 
mírně preferují auta na benzin (přibylo jich 7,5 
%) před naftou (těch meziročně přibylo 2,8 %). 
Velmi mírně narostl i podíl vozů na LPG. 
Zajímavý je vývoj u elektromobilů. V inzertních 
nabídkách jich bylo mnohem více než předloni 
(654 vs 433 ks), ale hlavně výrazně klesla jejich 
střední cena – z 929 000 na 849 000 Kč. „Stojí 
za tím zejména pokles cen u značky Tesla, více na 

www.autoweek.cz
více na 

www.autoweek.cz



Bosch spojuje funkce infotainmentu a asistenty řidiče

více na 
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Na veletrhu CES Bosch předvede integrované 
funkce z dosud oddělených oblastí vozidla v 
jednom čipu. Společnost Bosch vidí v počítačích 
pro vozidla velký tržní potenciál. Centrální 
počítače ve vozidle Bosch mohou používat čipy 
různých výrobců podle přání zákazníka.

Trend softwarově definované mobility jde 
ruku v ruce s centralizovanou automobilovou 
a elektrickou/elektronickou (E/E) architekturou. 
Zatímco v dnešních automobilech řídí různé 
funkce obvykle řada elektronických řídicích 
jednotek, v budoucnu bude jen několik 
centrálních počítačů ve vozidle spojovat více 
systémových funkcí z dříve oddělených oblastí. K 
tomu jsou zapotřebí nové počítače s výkonným 
procesorem, tzv. systém na čip (SoC). 

Bosch na veletrhu CES 2024 v Las Vegas 
jako první dodavatel pro automobily na světě 
předvede spojení funkcí infotainmentu a 
asistence řidiče v centrálním počítači v systému 
na čip SoC. 

„Chceme snížit složitost elektronických 
systémů v automobilech a zároveň je co 
nejvíc zabezpečit. Předvedením naší nové 
počítačové platformy pro vozidla učiníme 
důležitý krok právě tímto směrem. Naším cílem 
je ve střednědobém horizontu přinést na silnice 
ještě víc automatizovaných jízdních funkcí, a to 
i do segmentu kompaktních a středně velkých 
vozů,“ říká Dr. Markus Heyn, člen představenstva 
společnosti Robert Bosch a předseda 
představenstva Bosch Mobility.

Jádrem nového palubního počítače Bosch, 
nazvaného platforma pro integraci kokpitu a 
ADAS, je jediný SoC, který současně zpracovává 
řadu funkcí z infotainmentu i asistence řidiče. 
To zahrnuje například automatické parkování 
a detekci jízdních pruhů ve spojení s inteligentní 
personalizovanou navigací a hlasovou asistencí. 
Výhody pro výrobce vozidel jsou menší nároky 
na prostor a kabely.

Výhodou společnosti Bosch jsou její rozsáhlé 
znalosti ve všech oblastech. To znamená, že je 
odborníkem nejen na software, ale i hardware. 
Bosch uplatňuje takzvaný multi-SoC přístup. Její 
nové počítače pro vozidla jsou navrženy tak, aby 
požadované SoC mohly pocházet od různých 
výrobců. Proto může Bosch v závislosti na přání 
zákazníka použít přesně takový SoC, jaký je 
požadován. 
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dostávat kapacitní platby, jež by kompenzovaly 
ztráty z nedostatečně intenzivního provozu.

Berlín nemá dostatek dotačních nástrojů, 
aby motivoval soukromé podnikatele budovat 
plynové elektrárny s nejistou budoucností a 
návratností. Vinou slepé sázky na solární a větrné 
zdroje Německo vybudovalo drahou paralelní 
energetiku, kterou musí zálohovat stabilní zdroje. 
Ovšem obě souběžné větve energetiky musí 
být dotované a vyžadují obrovské náklady na 
posílení a správu sítě.

Ukazuje se, že v roce 2020 zahájená německá 
zelená tranzice se ocitla v pasti, protože 23 let své 
tzv. obnovitelné (lépe občasné) zdroje energie 
neustále dotuje a peníze docházejí. Německo po 
letech zelené tranzice nadále produkuje čtvrtinu 
energetického znečištění EU oxidem uhličitým 
- jako Itálie a Polsko dohromady. Důvodem je 
závislost německé výroby elektřiny na fosilních 
palivech, kterou není s to ani stále větší jmenovitý 
výkon solárních a větrných zdrojů efektivně 
nahradit.

Německo od roku 1990 snížilo emise CO2 
jako žádná jiná průmyslová země ale to nestačí 
k zastavení globálního oteplování, protože za 
stejné období vzrostly emise v Číně o 362 % a v 
Indii o 369 % s tendencí dalšího růstu.

Z komentáře, který Milan Smutný zveřejnil na 
portálu Svět hospodářství. 

Když po 1. lednu 2024 němečtí majitelé aut se 
spalovacími motory museli načerpat do svých 
aut pohonné hmoty zjistili, že jsou potrestáni 
zvýšenou emisní daní. Litr benzinu zdražil o 4,3 
eurocentu (asi o 1,10 Kč) a litr nafty o 4,7 centu 
(1,20 Kč). O to se zvýšily ceny, které o Vánocích 
u benzinu v průměru činily 1,773 eura/litr, (tj. asi 
43,40 Kč) a u nafty 1,697 eura/litr (tj. 41,60 Kč). 

Je to důsledek dohody koaliční vlády 
kancléře Olafa Scholze, že zvýší cenu za emise 
CO2 z loňských 30 eur za tunu na 45 eur místo 
původně uvažovaných 40 eur. V roce 2025 má 
tato daň stoupnout na 55 eur a v roce 2026 až 
na 65 eur. Kromě pohonných hmot to má vliv i na 
růst ceny topné nafty a zemního plynu. Kromě 
vyšších sazeb za emise CO₂ se od 1. ledna topení 
na naftu, zemní plyn a dálkové vytápění vrátilo 
k zatížení daní z přidané hodnoty v hodnotě 19 
% místo dosavadních 7 %.

Spolková síťová agentura BNA před koncem 
roku zablokovala předčasné uzavření německých 
uhelných elektráren. Důvodem je, že budou i po 
roce 2030 považovány za systémově důležité 
aby byla zajištěna stabilita sítě. Mají sloužit pouze 
jako záložní zdroje, ovšem i záložní elektrárny musí 

Zelená politika německé vlády narazila na odpor 
občanů i firem
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Přijetí eura za vládu ČR a státní správu jejich 
domácí úkoly neudělá

Samozřejmě je legitimní se podívat na 
potřeby ČR jako malé otevřené ekonomiky, která 
je v poměru vůči HDP nejprůmyslovější zemí EU. 
Český export se podílí z 80 % na tvorbě HDP a z 
84 % směřuje do zemí EU. Nebylo by lepší, aby 
se tato závislost realizovala bez rizika směnných 
kurzů ve společné měně? No pro exportéry 
určitě, ale český stát jim už roky umožňuje vést 
účetnictví a obchod v eurech a takové podniky 
už v korunách vyplácejí jenom mzdy.

Podle mezinárodních statistik je ČR 
jediná ze všech zemí EU, která se po covidu 
nevrátila k hospodářskému růstu. Kvůli obří 
inflaci, způsobené v prvé řadě nezvládnutím 
energetické krize vinou slepé akceptace 
ideologie Green Deal, obyvatelé Česka ze 
všech vyspělých zemí světa sdružených v OECD 
v posledních čtyřech letech nejvíc zchudli. A 
co by na chybné hospodářské politice českých 
vlád mohla změnit společná měna místo 
koruny?

Ke splnění svých domácích úkolů v 
ekonomice a nutných reformách žádné euro 
nepotřebujeme. Stejně jako na to, abychom 
konečně dobudovali dopravní a energetickou 
infrastrukturu založenou většinově na jádru, 
omezili přebujelý stát, snížili byrokratickou a 
administrativní zátěž a podnítili všestranně 
podnikatelský a tvůrčí zápal české populace. 

Milan Smutný pro medium.seznam.cz: 
„Společná měna euro je klíčovým nástrojem 
bruselské byrokracie k ustavení superstátu EU.“

Novoroční projev prezidenta ČR oprášil téma 
přijetí společné měny euro. Strhla se politická 
i mediální mela. Je to zástupný problém místo 
řešení naléhavějších otázek ekonomiky a 
společnosti.

Letos oslavujeme 20 let od vstupu do 
Evropské unie, jehož součástí byl závazek 
přijmout společnou měnu. Je to závazek nebo 
povinnost? Dánsko vstoupilo do EU v roce 1973 
a dodnes má dánskou korunu. Švédsko je 
členem EU od roku 1995 a stále se drží švédské 
koruny. Je jejich národní měna překážkou 
obchodu či obecné prosperity? Tyto země a 
jejich obyvatelé patří k nejbohatším nejen v EU. 
Naopak Slovensko přijalo euro pět let od vstupu 
do EU a žádné zásadní zlepšení ekonomiky a 
slibovaného přílivu zahraničních investic se 
nekonalo, ani se nezlepšila životní úroveň jeho 
obyvatel. 

Hned 12 z 20 zemí eurozóny neplní požadavek 
maximálního zadlužení ve výši 60 % vůči HDP! 
Dánsko a Švédsko se svými korunami patří k 
nejméně zadluženým zemím EU vůbec. Koncem 
loňského roku měla ČR dluh vůči HDP 45 %, 
kdežto Německo už 65 %. 
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